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ARVAMUS
MARIONETID
VOLIKOGUDES

Erik Gamzejev: Kas kohali-
kust võimust oma igapäeva-
se palgatööga sõltuvad ini-
mesed saavad üldse voliko-
gus sõltumatult vastu võtta
otsuseid, mis on parimad
kohaliku arengu, aga mitte
kohaliku võimu ja äri võtme-
figuuride huvides?" LK 2

UUDISED
KIVIÕLI SOOJUS
RENOVEERIB SUURIMA
SOOJUSKAOGA
TORUSTIKU LÕIGU
Kiviõli Soojus tahab rekonst-
rueerida linna katlamaja
ning Kiviõli Keemiatööstuse
vahelise peaaegu poole kilo-
meetri pikkuse torustikulõi-
gu, kust läheb aastas kadu-
ma 730 megavatt-tundi
soojust. LK 3

ALAJÕELE JA
KARJAMAALE
KAVANDATAKSE
AVALIKKU RANDA
Seni ainsagi avaliku suplus-
kohata Peipsi põhjapiirkond
saab tulevikus koguni kaks
randa, kuhu inimesel on
mugav ligi pääseda ja seal
pakutavaid teenuseid tarbi-
da; piirkond saab rohkem
elu sisse ja kohalikud elani-
kud võimaluse ettevõtlusega
tegelda. LK 4

SPORT
TATJANA MANNIMA
SAAVUTAS
ELU PARIMA KOHA
OLÜMPIAMÄNGUDEL

Kiviõlist
pärit
Tatjana
Manni-
ma sõi-
tis eile
Pyeon-

gchangis naiste klassikas-
prindis välja 39. aja, mis on
tema parim senine koht kol-
medelt olümpiamängudelt,
kus ta on osalenud. LK 7
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Tele2 kingitus Eestile

PARIM
4GLEVI
EESTIS!
Suurim maksimaalne kiirus
japarim leviala üle maa.*

Tele2 toetab Eesti Vabariigi juubeliaastal
"Teeme Ära 2018" talgupäeva korraldamist.

*Põhineb Tehnilise Järelvalve Ameti detsembri 2017

ja jaanuari 2018 mõõtmistulemuste andmetel.



Arvamus
Peipsi kandi võit
Põhjarannik on juba korduvalt kirjutanud sel-
lest, et meie Peipsi põhjapoolne rannaala ei ole
piisavalt väärindatud − tegu on meie lihvimata
teemandiga, mis ootab oma järge.

Kaua aastaid kiratses isegi Peipsi kõige tun-
tum rand Kauksi ning viimaste aastate aren-
gule vaatamata pole sealgi pakutavate teenus-
te valik oodatud mahus kasvanud.

Nüüd kavatseb Alutaguse vald, mis sügi-
sel viiest omavalitsusest kokku pandi, hakata
arendama kahte piirkonda avalikuks rannaks,
mis plaanide kohaselt eeldab ka üsna korra-
likke investeeringuid. Kui varem kuulus see
ala Ida-Virumaa kõige vaesema omavalitsuse
− Alajõe valla alla, siis pärast reformi on uue
valla näol tegemist meie kõige jõukama oma-
valitsusega, millel peaks jätkuma rammu se-
da looduslikult kaunist ja ainulaadset piirkon-
da ka arvestatavaks puhkealaks arendada.

Maakonna Peipsi äär ja selle elanikud on hal-
dusreformist ehk kõige rohkem võitnud, sest
kalanduse kõrval on just turism see, mis võib
sealsetele inimestele tööd ja teenistust juurde
tuua. Läbi aastate on kohapeal olnud ka arva-
musi, et ei ole neid puhkajaid meile siia vaja
− toovad ainult rämpsu, lärmi ja peavalu. Aga
küllap needki hirmud kaovad, kui inimesed
näevad arenguga kaasnevaid plusse.

Miinuseid kiratsemise ja elanikkonna vähe-
nemise näol on ju nähtud rohkem kui 20 aasta
jooksul. Kui vald suudab anda piirkonnale uue
hingamise, ehk tuleb siis lõpuks siia ka erain-
vesteeringuid, mis toovad sellesse looduskau-
nisse kanti puhkajaid ka muul ajal kui ilusa su-
veilmaga.

ÜKS KÜSIMUS
MIDA KAVATSETE JÕHVI HOOLDEKESKUSES ETTE VÕTTA?

Eelmisel nädalal vahetati ootamatult Jõhvi hooldekesku-
se senine juhtMessurme Pissareva Arthur Sepperni vas-
tu. Esmaspäeval rääkis Seppern volikogu sotsiaalkomis-
jonis oma plaanidest.

Jõhvi hooldekeskuse juhatuse liige
Arthur Seppern

Kui mulle seda võimalustpakuti, otsus-
tasin väljakutse vastu võtta. Loodan, et
kollektiiv võtab mind omaks. Võin öelda,
et endine juhataja on olnud tubli. Tal on
head ja õiged suhted nii personali kui ka
hoolealuste ja nende lähedastega ning väl-
ja on kujunenud ühtne toimiv meeskond.

Jätkan kindlasti varasemat koostööd kaitsejõudude-
ga − pakume kutsealustele alternatiivteenistuse võima-
lust.

Olemearutanud tulevikuplaane, toetan endise juhata-
ja kavatsust, et oleks vaja rajada kohapeale köök.

Kahe nädala jooksul püüan valmis saada põhjalikuma
tegevuskava, mille alusel edasi töötada.

Marionetid volikogudes

Erik Gamzejev PEATOIMETAJA

Olukord,kus volikogu-
des teevad saadikud
otsuseid eelkõige
oma munitsipaalse

töökoha säilitamise nimel, ei
ole hea ei kohalikule arengu-
le ega demokraatiale.

Võimude lahususe põhi-
mõttest lähtudes ei tohi ko-
halikesse volikogudesse kuu-
luda linnavalitsuste ja valla-
valitsuste ametnikud. Kui nad
valituks osutuvad, peavad nad
loovutama omakoha neist vä-
hem hääli saanud nimekirja-
kaaslastele. Küll aga ei ole vo-
likogus kohaliku elu üle otsus-
te tegemine keelatud koolide,
kultuurikeskuste ja teiste mu-
nitsiaalasutuste töötajatel.

Nii ongi tekkinud ükstei-
sest sõltuvuses olev ringa-
hel. Volikogus olevad saadi-
kud kinnitavad linnavalitsu-
se ja nende liikmete palgad.
Nood omakorda haldavad lin-
naasutusi, valivad nende et-
teotsa juhte, kelleks on sage-
li needsamad saadikud, ning
määravad omakorda neile
palga ja preemiad.

Sellisel moel on saadikud
ametikohast tulenevalt muu-
tunud volikogus marionetti-
deks. Nad ei esita istungitel
enamasti kunagi küsimusi.
Nad hääletavad alati nii, nagu
linnavalitsusele vaja. Kui on
tarvis esitada kohalik partei-
juht linna aukodanikuks, na-
gu hiljuti Kohtla-Järvel, siis
peavad tema ülistuseks ka
sütitavaid kõnesid nagu pari-
matel Brežnevi aegadel. Sel-
line valitsemisviis annab sel-
le punujatele absoluutse või-
mu ning head eeldused ka või-
malikekonkurentide tasalüli-
tamiseks näilise demokraatia
tingimustes. Mängid süstee-
mis omarolli kuulekalt kaasa,
saad oma osa hüvedest, aval-
dad rahulolematust, leitakse
kiiresti asendaja.

Teema ei ole ilmselt kõne-
väärt nendes omavalitsustes,
kus täitevvõimust sõltuvaid
saadikuid on volikogudes ük-
sikud. Kuid Eestis on näiteid,
kus üle poole volikogu liikme-
test on linnavõimust otseselt
sõltuvad.

Näiteks Narvas võimul ole-
vaKeskerakonna viimase va-

limisnimekirja sajast liikmest
oli koguni 60 seotud munitsi-
paalstruktuuridega. Paljud
neist langetavad praegu vo-
likogus otsuseid. Tähelepa-
nuväärne, et osa neist on aas-
taid olnud ametis kohusetäit-
jana, mis võimaldab neid voli-
kogus isemeelsuse näitamise
korral ametistkiiresti vabas-
tada. Nad teavad, et Narvas ei
ole neil samaväärset töökohta
kuigi tõenäoline leida.

Hulk inimesi on Eestis sat-
tunud kohtu alla, sest on jät-
nud end taandamata hääletu-
selt küsimuses, kus neil võib
esineda huvide konflikt. Sa-
ma põhimõtet laiemalt vaada-
tes ei tohiks aga näiteks Koht-
la-Järve linna volikogu linna-
eelarvetki vastu võtta. Voli-
kogusse kuuluvad linna koo-
lide, lasteaedade, huvikoolide,
kultuurikeskuse, sotsiaalhoo-
lekandekeskuse, munitsipaal-
ettevõtte juhid ja töötajad. Li-
saks veel ka nende kommu-
naalettevõtete esindajad, kel-
lelt Kohtla-Järve linn ostab
miljonite eurode eest teenu-
seid. Kas nemad ei peaks hu-
vide võimaliku konflikti tõt-
tu eelarve menetlemisest end
taandama, sest nii nende en-
di kui nende asutuste heaolu,

kust nad palka saavad, sõltub
sellest, millised summad nen-
de endi heaks kiidetud eelar-
vesse on kirjutatud?

Õiguskantsler Ülle Ma-
dise pöördus eelmi-
sel sügisel riigikogu
põhiseaduskomisjoni

poole ettepanekuga luua huvi-
de konflikte vältiv õigussel-
gus olukorras, kus kohaliku
omavalitsuse volikogu liige
töötabomavalitsuse hallatava
ametiasutuse juhina või kuu-
lub sellise kohaliku omavalit-
suse osalusega ühingu juha-
tusse või nõukokku, mille üle
ta volikogu liikmena peab te-
gema järelevalvet.

Oluline on jõuda ka selgu-
sele, kas kohalikust võimust
oma igapäevase palgatööga
sõltuvad inimesed saavad üld-
se volikogus sõltumatult vastu
võtta otsuseid, mis on parimad
kohaliku arengu, aga mitte ko-
haliku võimu ja äri võtmefi-
guuride huvides. Kui seada
reegliks, et ükski kohalikust
eelarvest palka saav inimene
ei tohiks huvidekonflikti tõttu
volikogusse kuuluda, jõuaksi-
me teise äärmusesse, millega
välistatakse suur hulk inime-
si, kes on loomult aktiivsed ja
asjatundlikud. Kuid võib-olla
oleks see osale koolijuhtidele
hoopis kergenduseks, mis või-
maldaks pühenduda rohkem
põhitööle ja mitte käia voliko-
gus head nägu tehes kohali-
ke oligrahide võimupüramii-
dikoos hoidmas.

Muudatusi tuleb teha, et
kohalikest volikogudest po-
leks põhjust edaspidi kõnel-
dakui papa Carlo teatrist.

Kas kohalikust võimust
oma igapäevase palgatöö-
ga sõltuvad inimesed saa-
vad üldse volikogus sõltu-
matult vastu võtta otsuseid,
mis on parimad kohaliku
arengu, aga mitte kohaliku
võimu ja äri võtmefiguuride
huvides?

KIRJAD

Miks linnaelanikele sõna ei antud?
Linnavolikogu viimasest is-
tungist, kus Kohtla-Järve lin-
na aukodanik valiti, on möö-
das juba üsna palju aega. Ent
ikka ja jälle kerkib küsimus,
miks seal linnaelanikele sõna
ei antud.

Kohtla-Järve linnavoliko-
gu esimees Riina Ivanova on
püüdnud selgitada, et kohali-
ku omavalitsuse korralduse
seaduse paragrahvi 44 koha-
selt võivad volikogu istungist
sõnaõigusega osa võtta val-
la- või linnavalitsuse liikmed,
valla- või linnasekretär ning
samuti volikogu poolt istun-
gile kutsutud isikud.

Stopp! Vaatamenüüd, kui-
das on toimunud linna auko-

daniku tiitli kandidaatide esi-
tamine ja kinnitamine vara-
sematel aastatel. Jevgeni Ka-
povi artiklis "Kohtla-Järve
üheksanda aukodaniku tiit-
li pälvis ettevõtte Nitrofert
juht Aleksei Nikolajev" pä-
ris Delfi korrespondent Vale-
ri Korbilt, mispärast läks rii-
gikogu liige linnavolikogu is-
tungile ja esitas seal kandida-
tuuri linna aukodaniku tiitlile.
"Tuletan meelde, et ma kandi-
deerisin parlamenti just selle
linna poolt. Seal elavad minu
valijad. Teiseks on igal linna-
elanikul õigus minna voliko-
gu istungile ja seal ettepane-
kuid teha. Mina aga olen sel-
les linnas registreeritud ning

maksan selle eelarvesse kor-
ralikult makse. Muide, suuri
makse," vastas Korb.

Mis siis välja tuleb? Mis
on lubatud ühele, pole luba-
tud teisele? Kandidaadid lin-
na aukodaniku tiitlile ei te-
ki iseenesest, neid esitavad
linnaelanikud, kes annavad-
ki hinnangu ühe või teise isi-
ku panusele meie linna aren-
gusse. Ent kasutades ära kak-
sikmoraali põhimõtet, kinni-
tas "bürokraatiamasin" mei-
le järjekordselt ilmekalt väl-
jendi "Mis on lubatud Jupite-
rile, pole lubatudhärjale" pai-
kapidavust.

JelenaMutonen
Kohtla-Järve volikogu liige

PÄEVA LAUSE
"Meenutame taas oma
kartulikoori. Neid võib
süüa, kuni terendab
väljavaade, et kord
saab päriskartulit."

Kirjanik ja kolumnist Mihkel
Mutt vaesusest.
(Postimees, 13. veebruar)

LEHED EILE
ÕHTULEHT tõdeb, et sel-

letalvine gripilaine on toonud
kaasa juba 12 inimese sur-
ma, kuid haigestumus pole
asjatundjate sõnul veelkõrg-
punkti jõudnudki. Eelmise
hooajaga kaasnes 47 gripi-
surma. Peaaegu sama pal-
ju oli eelmisel aastal liiklu-
ses hukkunuid − 48 inimest.
Käesoleval aastal on liiklu-
ses hukkunud juba kümme
inimest ning sellest piisas, et
hakata üle vaatama teehool-
duse nõudeid. Milliseidsam-
me on Eestis astutud aga gri-
pisurmade vähendamiseks?

Kogu elanikkonna tasu-
ta vaktsineerimist gripi vas-
tu meieriik ei paku. Eestis on
peale liiklussurmade vähen-
damise programmi ka efek-
tiivselt tööle hakanud tule-
surmade vähendamise prog-
ramm koos suitsuanduriteole-
masolu kontrolli ja vajaduse
korral nende omavalitsuste
või päästeameti kulul paigal-
damisega. On uppumissurma-
de vähendamise programm.

Gripivastane vaktsinee-
rimine on aga jäetud iga-
ühe enda mureks. Arvesta-
des ühe vaktsineerimise hin-
naks 10-15eurot, läheks kõi-
gi soovijate tasuta vaktsi-
neerimine maksma kümme-
kond miljonit. Tegu pole ul-
melise summaga, kui arves-
tada võrdluseks, et idapiiri
väljaehitamine kallines hoo-
bilt 120 miljoni võrra ning
alkoholiaktsiisi alalaekumi-
ne oli 55 miljonit.

Tasuta gripivastane vakt-
sineerimine olevat jõukoha-
ne vaid väga rikastele riiki-
dele ning Eestile polevat see
kriitikute sõnul praegu tas-
kukohane. Eespool toodud
näidete taustal on selliste
hinnangutega raske nõustu-
da. Kõik oleneb prioriteetide
seadmisest.

POSTIMEES leiab, et eel-
arve tegelikkusele otsa vaa-
dates tuleks hakata mõtle-
ma hoopis seda, kas ja kui-
das oleks võimalik seniseid
maksutõuse tagasi pöörata
nii, et sellega ei antaks oma-
korda "jooge rohkem" sõnu-
mit. Ehk siis seda, kuidas
paigata majanduslikku kah-
junii, et viimasekümmekon-
na aastaga vähenenud alko-
holitarbimineuuesti kasvule
ei pöörduks.

Eesti konjunktuuriinstituut
on andnud sõnumi, et juba se-
nise aktsiisipoliitika tulemu-
sel on Eesti inimestel kodus
alkoholivarud, mida neil po-
lekunagi varem olnud. Keld-
rites moosiriiulitel on Lätist
toodud pudeliread ja kuidas
täpselt käib seal tarbija käsi,
ei oska statistika esialgu su-
gugi paremini ennustada kui
igaühe fantaasia.
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Uudised
EESTI
TEGEVVÄELASTE PALGAD
TÕUSEVAD KOLMANDIKU
KESKMISEST
KÕRGEMAKS
Kaitseministeeriumi valitse-
misala arengukava järgne-
vaks neljaks aastaks näeb
ette tegevväelaste palga
tõusu ligi kolmandiku võrra
kõrgemaks Eesti keskmi-
sest.

Kaitseväejuhataja kindral
Riho Terras ütles teisipäe-
val ajakirjanikele, ettegev-
väelaste palgatõus on te-
male arengukava olulise-
maid prioriteete. Ta nentis,
et viimane suurem palga-
tõus kaitseväes oli 2013.
aastal, pärast seda on kait-
seväes palgad kasvanud
tarbijahinnaindeksi võrra.

Kindral Terras sõnas, et
kaitsevägi on läbi viinud põh-
jaliku uuringu, mille tulemus-
test selgus, et keskmisest
palgast kolmandiku suurem
töötasu peaks olema see,
millega kaitsevägi suudab
töötajaid leida. "Oluline on
ka ajateenijate arvu suuren-
damine, sest sel juhul kas-
vab inimeste hulk, kelle
seast tegevväelasi värvata,"
nentis kaitseväejuhataja.

Palgatõusu nimetas oluli-
seks ka kaitseminister Jüri
Luik. "Varustusel, ladudel,
infrastruktuuril ei ole mingit
mõtet, kui meil pole profes-
sionaalseid tegevväelasi,
kes suudaksid juhtida reser-
varmee koolitamist," sõnas
Luik. Ta märkis, et tööturul
käib tugev konkurents töö-
jõu pärast. "Ohvitseri amet
ei kerge. Inimesel peab ole-
ma sügav huvi ja patriotism,
et see amet valida. Me
peame neile tagama võima-
likult head palgatingimu-
sed," ütles minister.

KAITSEVÄE TARISTULE
KULUB NELJA AASTAGA
LIGI SADA MILJONIT
EUROT
Kaitseministeeriumi valitse-
misala arengukava koha-
selt investeeritakse järgne-
va nelja aasta jooksul kait-
seväe taristusse ligi sada
miljonit eurot.

Kavas on välja ehitada
kaitseväe juhtimiskeskus
ning rajada Tartus Raadile
kaitseväe lahingukoolile
ning sõja-ja katastroofime-
ditsiinikeskusele uus komp-
leks. Samuti näeb taristu-
kava ette harjutusväljade
edasiarendamise ning kait-
seväe Jõhvi linnakus uue
kasarmu ehitamise, staabi-
hoone renoveerimise ja sõ-
durikodu rajamise.

Taristukava kohaselt ehi-
tatakse järgmise nelja aas-
ta jooksul uus hoone NATO
küberakaitsekeskusele ja
sõjaväepolitseile ning sa-
muti mereväele. Tapa lin-
nakusse ehitatakse
Scoutspataljoni tegevväe-
lastele uus kasarmu.

Arengukava näeb ette ka
laskemoonahoidlate, tehni-
ka varjualuste ning liikur-
suurtükkide ja nende toe-
tusmasinate garaažide ehi-
tamise. (BNS)

KESKKÜTE: Torustiku uuenemine vähendaks hinda 1,2 protsendi võrra

Kiviõli Soojus renoveerib
suurima soojuskaoga
torustikulõigu

Kiviõli Soojus ta-
hab rekonstrueerida lin-
na katlamaja ning Kivi-
õli Keemiatööstuse va-
helise peaaegu poole ki-
lomeetri pikkuse torusti-
kulõigu, kust läheb aas-
tas kaduma 730 me-
gavatt-tundi soojust.

Gerli Romanovitš
gerli@pohjarannik.ee

Lüganuse vallale kuuluv soo-
jusettevõte AS Kiviõli Soojus
küsib omavalitsuselt 75 000
euro jagu tuge soojustorusti-
ku rekonstueerimiseks. Tege-
mist on linna katlamaja ja Ki-
viõli Keemiatööstust ühenda-
va torustikuga, kus soojus-
kaod on kogu küttesüsteemi
suurimad ja kust kaduma mi-
nevad 730 megavatt-tundi
soojust on kümnendik kogu
linna soojuskadudest.

Kõige hullem lõik
Vajadusest see torusti-

kulõik rekonstrueerida on
räägitud aastaid. Torustiku
rekonstrueerimine jäi taga-
plaanile eelkõige sel põhju-
sel, etKiviõli Keemiatööstus
ei sõlminud Kiviõli Soojuse-
ga lepingut linna soojusega
varustamiseks, ning kuna
kokkulepped ei olnud kind-
lad, polnud mõistlik torustiku
ehitamisse investeerida.

Nüüd, kus suhtedkahe et-
tevõtte vahel on juba mit-
meid aastaid kindlad ning
on selge, et keemiaettevõtte
jääksoojuse ostmine on oda-
vaim võimalus soojuse toot-
miseks, on õige aeg torustiku
rekonstrueerimiseks.

Torustik ise on 440 meet-

rit pikk ja selle diameeter
on 400 millimeetrit. Selle re-
konstrueerimise kogumaksu-
mus on 230 000 eurot, millest
115 000 eurot tuleks toetuse-
na keskkonnainvesteeringute
keskuselt. Renoveerimistööd
ise jäävad aastasse 2019.

Kiviõli Soojus on juba alus-
tanud Kiviõli Keemiatööstu-
se territooriumile jääva lõi-
gu rekonstrueerimist. Seda
teeb ettevõte omavahenditest
ning selle tarbeks on võetud
200 000 eurot laenu. Seetõt-
tu loodabki ettevõte, et vald
omaltpoolt toetab selle torus-
tiku renoveerimist 75 000 eu-
roga. Nemad lisaksid omalt
poolt veel 40 000 eurot.

Oluline projekt
Lüganuse vallavanema

Andrea Eiche sõnul on te-
gemist äärmiselt olulise et-
tevõtmisega. "Kuna arvestu-
sed näitavad, et tänurekonst-

rueerimisele langeks toasoo-
ja hind 1,2 protsenti, siis on
see äärmiselt oluline," ütles
ta ning lisas, et isegi kui muu-
de kulude kasv võimaliku
hinnalanguse ära sööb, suu-
detakse investeeringuga ta-
gada varustuse ja hinna suu-
rem stabiilsus.

Selle torustikulõigu re-
konstrueerimist näeb ette
ka Kiviõli soojusmajanduse
arengukava, mis on saanud
heakskiidu ka soojuse hinda
kinnitavalt konkurentsiame-
tilt. Kaugkütteseaduse koha-

selt peab energiat säästma
ning seetõttu on kõige suu-
rema soojuskaoga torustiku
uuendaminehädavajalik. Kui
praegu läheb torustikust aas-
ta jooksul kaduma 730 mega-
vatt-tundi soojust, siis pärast
uuendust langeks see 550 me-
gavatt-tunni võrra.

Toetuse garanteerimine on
olnud volikogu päevakorras
kaks korda. Esimesel korral
lükati see edasi info täpsus-
tamiseks, teiselkorral oli ot-
sustamiseks kohal liiga vähe
volikogu liikmeid.

Kiviõli toasoe tuleb peaaegu terves ulatuses Kiviõli Keemiatööstusest. Selleks et kadusidvähendada, tulebrenoveerida torustik, midamöödasoojusliigubkeemiaettevõttest linnakatlamajja. PEETERLILLEVÄLI
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Linn tegi VKG-le ettepaneku arutada elanike
keskkonnamuresid
Kohtla-Järve linnapea Ljud-
mila Jantšenkopöördus Viru
Keemia Grupi (VKG) poole
kirjaga, kus teeb ettepaneku
korraldada avalik arutelu
tööstusettevõtete laienemis-
plaanide üle, et eri osapooled
saaksid oma seisukohad väl-
ja öelda.

Linnapea viitas eelmisel
nädalal linnavalitsusse saa-
bunud linnaelanike pöördu-
misele, kus juhitakse tähele-
panu linna keskkonnaprob-
leemidele ning avaldatakse
kartust, et tööstusettevõtete
plaanide realiseerumisel või-
vad need süveneda.

"Arvestades teema ak-
tuaalsust, teeme ettepaneku
korraldada Kohtla-Järve lin-
navalitsuses avalik arutelu,

kus ASi Viru Keemia Grupp
esindajad saaks anda ülevaa-
te hetkeolukorrast japlanee-
ritavatest tegevustest tulevi-
kus.

Avalik arutelu oleks suu-
natud eelkõige linnaelanike-
le ja kõigile asjahuvilistele.
Arutelu eesmärk oleks kuu-
lata kõikide osapoolte seisu-
kohti ning arvamusi," teatas
Jantšenko VKG-le saadetud
kirjas.

Tema sõnul on arutelule
plaanis kutsuda ka keskkon-
nainspektsiooni, keskkonna-
ameti ning keskkonnaminis-
teeriumi esindajad sellel tee-
mal oma seisukohti väljenda-
ma.

Eelmisel nädalal saadeti
nii linnavalitsusele kui sot-

siaalministeeriumile sada-
konna allkirjaga Kohtla-Jär-
ve elanike pöördumine, kus
väljendatakse rahulolema-
tust linna keskkonna olukor-
ra halvenemisepärast.

Linnaelanikele valmistab
muret Viru Keemia Grupi
planeeritav ohtlike jäätme-
te polügooni rajamine Koht-
la-Järvele ning tsemendite-
hase ja lubjakivikarjääri ehi-
taminelinna vahetusse lähe-
dusse.

"Ei ole saladus, et prae-
guste tootmismahtude juures
ületab saastatus Kohtla-Jär-
ve regioonis lubatud piirnor-
mid. Suureks probleemiks on
põlevkivitolmu ja -tuha sat-
tumine atmosfääri tugeva
tuule korral. Selline tolm si-

saldab palju inimorganismi-
lekahjulikke keemilisi ühen-
deid, sealhulgas närvimürgi-
na tuntud fenoole," märkisid
linnaelanikudkirjas.

Nad kaebasid, et linnavõi-
mud on nende küsimustega
tegelemises ükskõiksed.

"Meie eesmärk ei ole ole-
masolevate ettevõtete sulge-
mine, vaid püüame juhtida
teie tähelepanu asjaolule, et
uute kahjulike ettevõtete ra-
jamine Kohtla-Järvele toob
kaasa edasise ökoloogiliste
ja terviseprobleemide kiire
kasvu meiekodulinnas ja sel-
le lähiümbruses," kirjutasid
linnaelanikud ja lubasid, et
kui probleemile tähelepanu
ei pöörata, korraldavad nad
protestiks piketi. (PR)

LÜHIDALT
IDA-VIRU ETLEJAD HIILGASID
RIIGIKONKURSIL

IDA-VIRUMAA. Ida-Viru kooli-
noored tõid Põlvas toimunud õpi-
lasetlejate üleriigiliselt konkursilt
koju mitu laureaaditiitlitja eri-
preemiat.

10.-12. klasside õpilaste seas
teenis laureaaditiitli Kerttu Teppe
(juhendaja Ilme Hallik, Kohtla-
Järve Järve gümnaasium).

7.-9. klasside laureaatide hul-
gas on Rasmus Božen (juhendaja
Maie Jõemaa, Kohtla-Järve Järve
gümnaasium) ja Jevgenia Katari-
na Razgonjajeva (juhendaja Svet-
lana Pavlenko, Kohtla-Järve Tam-
miku põhikool).

4.-6. klasside õpilaste seas päl-
visid eripreemia Maria Saveljeva
(juhendaja Katrin Kivimeister, Toi-
la gümnaasium) ja Põlva valla
eripreemia särtsaka esituse eest
Kristo Vaht (juhendaja Krista
Kask, Kohtla-Järve Järve güm-
naasium).

Korraldajatele jäid sel aastal sil-
ma väga heade tekstide valik,
puhas ja selge eesti keel ning
puudutavad esitused.

Riigikonkursil osalejad sõelutak-
se igal aastal välja maakondlikul
õpilasetlejate konkursil, mille kor-
raldas Jõhvi kultuuri-ja huvikes-
kus.

SUURIM KINDLUSTUSKAHJU
PÕLENUD KORTERIST

IDA-VIRUMAA. ERGO kindlustus-
seltsi eelmise aasta suurim kah-
jujuhtum Ida-Virumaal oli 22 000
eurot ja selle põhjuseks oli korte-
ris puhkenud tulekahju. Kodu-
kindlustuse juhtumeid oli maa-
konnas kokku 184, millest um-
bes kolmandiku moodustasid vee
tekitatud kahjud.

Ida-Virumaa teedel leidis mullu
aset 380 kaskokindlustuse juhtu-
mit. "Kõikidest liiklusõnnetustest
umbes kolmandik olid teise sõi-
dukiga kokkupõrked. Palju oli ka
otsasõite näiteks teepiiretele,
postidele, tõkkepuudele või liik-
lusmärkidele," kommenteeris ER-
GO kahjukäsitlusvaldkonna juht
Caterina Lepvalts.

Õnnetusjuhtumitest paistavad
Ida-Virumaal silma olme- ja spor-
ditraumad. "Eelmisel aastal tea-
tati meile 51 olmeõnnetusest −
ligi pooled neist on seotud kuk-
kumistega," ütles Lepvalts. Sa-
muti käsitletakse olmetraumade-
na lõike-, torke-ja põletushaavu.
Veerand õnnetusjuhtumitest on
sporditraumad, kõige rohkem vi-
gastusi on juhtunud meeskondli-
kes pallimängudes.

Loodusjõududest tegid enim
pahandust torm ja paduvihmad,
kokku üheksal korral.

POLITSEI

NAISEPIINAJA PEETI KINNI
12. veebruaril tekitas 28aastane
mees Narvas Malmi tänaval asu-
vas korteris füüsilist valu oma
30aastasele elukaaslasele. Polit-
sei pidas mehe kuriteos kahtlus-
tatavana kinni.

SELGUS AUTOPÕLENGUGA
TEKITATUD KAHJU
Päästeamet teatas esmaspäeval,
et 11. veebruaril kell 4.20 põles
Narva-Jõesuus Mäe tänaval sõi-
duauto KIA. Asja uurimisega te-
geleb politsei. Tekitatud kahju on
16 000 eurot.
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Eesti raamatukogud saavad
kingiks raamatu
„100 Soome innovatsiooni“
Eesti Vabariigi 100. juubeli
auks kingivad Leo Mechelini
fondi nimel Ilkka Taipale ja
Soome suursaatkond kõigile
Eesti raamatukogudele raama-
tu "100 Soome innovatsiooni".

Soome 100. aastapäeva pu-
hul Ilkka Taipale koostatud
raamat "100 innovatsiooni Soo-
mest" sai talgutena 100 tõlki-
ja ühisel jõul eesti keeles väl-
jaantud.

Raamatu eessõna on kirja-
tanud Soome president Sauli
Niinistö. Selle tõlkijaid on eri
elualadeltning kõigil on Soome
ja tõlgituga mingi seos. Talgu-

tööl osa-
lesid teis-
te hulgas
Eiki Nes-
tor, Mat-
ti Maa-
s i k a s ,

Rein Vei-
demann,
Siim Kal-
las, Bar-
bi Pilvre,
Taavi Rõivas ja Henrik Holo-
lei.

Eesti pool korraldas talgud
endineEesti Helsingi suursaa-
dik Mart Tarmak. (BNS)

Lapsed joonistasid
hooldekodudele pilte
Oktoobris alustasid Lüganuse
valla ja Aseri noortekeskused,
noortetoad, lasteaiad, koolid
ning huvikoolid heategevuslik-
ku projekti "Noortega ühes-
koos!", millekäigus joonistasid
lapsed hooldekodudele rõõm-
savärvilisi pilte.

"Noortega üheskoos!" on ko-
halike noorte heategevuslik al-
gatus, mille eesmärk on ühes-
koos head tehes Eesti Vaba-
riigi suurt juubelit tähistada.
Projekti korraldab MTÜ Maid-
la Noored.

"Meie kodukandis elavad
ja töötavad hoolivad noored
ning lapsed, keda kutsusime
üles koolides, noortekeskus-
tes, huvikoolides ja kodudes
joonistama ning maalima kau-
neid pilte. Ja seda mitte endale
toa seinale riputamiseks, vaid
kinkimiseks kohalike hoolde-
kodude elanikele, et tuua neile
Eesti Vabariigi aastapäeva eel
rõõmu, elupaika värvi ning sä-
ra silmadesse," kirjeldab pro-
jekti üks eestvedajaid, Lüga-
nuse valla liikuv noorsootöö-
taja Angela Tikoft.

Lüganuse valla noorte oma-
algatuslik projekt "Noortega
üheskoos!" on ellu kutsutud
selleks, et läbi lihtsa heateo
liita kogukonda, tuua rõõmu
hooldekodude elanikele, aren-
dada noorte algatusvõimet,
loomingulisust ning tähistada
üheskoos Eesti Vabariigi 100.
sünnipäeva.

Kokku osales algatuses ter-
velt 13 kohalikku organisat-
siooni, alates koolidest, las-
teaedadest, huvikoolidest ja
noortekeskustest kuni kohali-
ke seltsideni välja. Joonistusi
saadikokku üle 200.

Detsembri lõpus alustasid
noored kohalikes noortekes-
kustes joonistuste raamimist
ning seda tehti veebruari algu-
seni. Iga joonistuse tahakirju-
tati ka südamlikke soove ning
sõbrapäeval, 14. veebruarilkü-
lastatakse kohalikke hooldeko-
dusid, et joonistused sealsete-
le elanikele kinkida.

Projekti rahastajad on Ees-
ti avatud noortekeskuste ühen-
dus programmist "PickUp-Bri-
ti eri" ja Briti nõukogu. (PR)

Kokku maalisid lapsed hooldekodudele kingituseks paarsada
rõõmsavärvilist pilti. MTÜ MAIDLA NOORED

TURISM: Peipsi põhjakaldale tähendaksid rannad arenguliselt suurt hüpet

Alajõele ja Karjamaale
kavandatakse avalikku randa

Seni ainsagi avaliku supluskohata Peipsi põhjapiir-
kond saab tulevikus koguni kaks randa, kuhu inime-
sel on mugav ligi pääseda ja seal pakutavaid teenu-
seid tarbida; piirkond saab rohkem elu sisse ja ko-
halikud elanikud võimaluse ettevõtlusega tegelda.

Külli Kriis
kylli@pohjarannik.ee

Alutaguse vallavolikogu alga-
tas jaanuaris Alajõe ja Karja-
maa küla avaliku ranna ja
nende lähiala detailplaneerin-
gu keskkonnamõju hindami-
se.

Mõlema ala detailplanee-
ringu koostamise algatas tol-
lane Alajõe vallavolikogu ju-
ba mullu septembris.

Mõlema planeerin-
gu kohta leidis osaühingu
Skepast&Puhkim ekspert, et
kuigi üldjuhul ei eelda neil
aladel kavandatavad tegevu-
sed keskkonnamõju stratee-
gilist hindamist, on see nime-
tatud juhtudel vajalik.

Esiteks sellepärast, et pla-
neeringuga soovitakse suu-
re tõenäosusega vähenda-
da ehituskeeluvööndit, tei-
seks sellepärast, et planee-
ringuala asub rohevõrgusti-
ku tuumala sees ning seal on
nii kaitstavate liikide elupai-
ku kui kasvukohti. Kuna ka-
vandatavad tegevused pole
veel täpselt teada, ei saa ka
hinnata, kuidas need kaitse-
alustele liikidele ja rohevõr-
gustikule mõjuda võivad. Ku-
na võib eeldada, et kavanda-
tavate tegevustega kaasneb
oluline ebasoodne keskkon-
namõju, ongi vajalik algata-

da keskkonnamõju strateegi-
line hindamine.

Detailplaneeringuala suu-
rus on Alajõe külas 24,3, Kar-
jamaa külas 8,5 hektarit.

Mõlema planeeringu ees-
märk on vähendada ehitus-
keeluvööndit (Peipsi järve
ääres sätestab seadus selle
laiuseks sada meetrit), taga-
da heakorrastus, planeerida
haljastus, avalikud pargid,
puhkealad, matkarajad, juur-
depääsuteed, liikluskorral-
dus (sh väikesadamast randa
viiv kergliiklustee), jäätme-
ja parkimiskorraldus.

Planeering loob
võimalused

"Peipsi põhjapiirkonnas ei
ole praegu mitte ühtegi ava-
likku supluskohta − sellist,
mis oleks registreeritud ja
mingilgi määral järelevalve
all," põhjendas detailplanee-
ringute algatamist Alajõe en-
dinevallavanem, nüüd Aluta-
guse vallavalitsuse liige Taa-
vi Vogt.

Alajõe ranna puhul tahe-
takse tema sõnul ennekõike
luuakülalistele parklad ja ta-
gada avalikud teenused.

"Praegu ei ole autot kusa-
gile jätta ega kusagilt piru-
kat osta," ütles Vogt. "Kui on
olemas avalik teenus, siis jäe-
takse rahule kohalikud elani-

kud ja suvilaomanikud, kel-
le aedadest läbi praegu ran-
da tormatakse. Kohalikud ini-
mesed pole praegu veel asja
mõttest aru saanud, ütlevad,
et milleks meile need võõrad
siia. Tegelikult viime avaliku
rannaga võõrad just kohali-
ke ruumist ära, avalikku ruu-
mi."

Karjamaa ranna puhul on
suurimaks probleemiks kit-
sas koht järvele kõige lähe-
mal kulgeval teel, mille au-
tod ilusate ilmadega nii ära
ummistavad, et ükskord ise-
gi liinibuss sealt läbi ei pää-
senud. Koostöös eramaa-
omanikega tahetakse sin-
na parkimiskohad rajada ja
muidugi ka muid teenuseid
pakkuda.

"Kui need rannad ükskord
ametliku tunnustuse saavad,
siis jälgib terviseamet ka vee
puhtust ning me saame väl-
ja anda esmase info: vesi on
puhas, veetemperatuur selli-
ne. See on oluline, et puhkajad
teaksid ja tahaksid siia tulla,"
rääkis Vogt.

Juba kümmekond aastat ta-
gasi valminud Peipsi-äärsete
valdade ühises üldplaneerin-
gus oli palju ideid, mis nüüd
kindlasti detailplaneeringu
koostamise käigus arutuse-
le tulevad. Näiteks kergliik-
lustee Alajõe rannas, mis ei
tähenda sugugi asfalti, vaid
hoopis laudteed, mida möö-
da kõndida, mida mööda pää-
seb vee äärde ka ratastoolis ja
lapsevankriga.

"Planeeringud olid alga-
tatud vajadusest näidata ära
võimalused. Ega omavalitsus

pea kõigega ise tegelema: ehi-
tusõigusega pinnad võib ren-
dile anda, avalikud teenused,
parkimine näiteks, ei pea ta-
suta olema," peab Vogt nen-
de planeeringute elluviimist
Peipsi põhjakaldal arenguli-
selt väga suureks hüppeks.

Kohalik rahvas ei
jää kõrvale

Alutaguse vallavalitsuse
keskkonnaspetsialist Martin
Miller ütles, et täpsemad tege-
vused neil rannaaladel selgu-
vad detailplaneeringute koos-
tamise käigus.

"Kindlasti saavad oma ar-
vamuse öelda ka kohalikud
elanikud. Olen külavanema-
tega rääkinud ja nemad ei ole
asjale vastu, pigem ootavad,
et midagi areneks. Kõik see,
mida luuakse, jääb ju ka ko-
halikele elanikele kasutada.
Praegu on need teemad alles
nii alguses, et konkreetsemalt
midagi rääkida ei saa − veel
pole planeerijatki leitud."

Alajõe ranna planeeringuala hõlmab osaliselt ka kavandatava sadama maad. MATTI KÄMÄRÄ

TAAVI VOGT

Peipsi põhjapiirkonnas ei
ole praegu mitte ühtegi
avalikku supluskohta.
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PLASTIST KONSTRUKTSIOON: Kingitus Eesti Vabariigi 100. aastapäevaks valmis Peterburi tehases

Narva Raekoja platsile paigaldatakse
suured tähed "Narva"

Narva tööstur ja ettevõtja Aleksandr Brokk teeb
linnale kingituse: kahetonnise plastist konstrukt-
siooni, mis kujutab endast tohutu suurtest täh-
tedest kokku pandud sõna "Narva". Konstrukt-
sioon paigaldatakse Raekoja platsile 21. veebrua-
riks, mil piirilinna saabub president Kersti Kaljulaid.

Ilja Smirnov
smirnov@pohjarannik.ee

Nakro tööstuspargi omanik
Aleksandr Brokk on praegu
lõpetamas tema enda raha
eest ja sponsorabi toel valmis-
tatava konstruktsiooni tege-
mist.

Praegu asub see kahetonni-
ne konstruktsioon − teraskar-
kassil paiknevad plastist tähed− ühes Nakro tsehhis, kus on
käimas 30 sentimeetri kõrgu-
se postamendi kokkukeevita-
mine.
Et linn ja selle nimi
meelde jääksid

21. veebruaril toimub Tar-
tu ülikooli Narva kolledžis pre-
sident Kersti Kaljulaidi pidu-
lik vastuvõtt, seetõttu paigal-
datakse konstruktsioon esi-
algu Narva Raekoja platsi-
le ning sellest saab vanalinna
uus vaatamisväärsus. Ent mit-
te kauaks.

Broki idee kohaselt saab
konstruktsiooni põhiliseks
asukohaks Peetri plats, täpse-
malt see koht, kus kunagi sei-
sis Lenini ausammas. Tege-
likult aga peavad konstrukt-
siooni alalise asukoha küsimu-
se lahendama kohalikud või-
mud, kuna Brokk tahab selle
objekti ametlikult linnalekin-
kida juba 21. veebruaril. Ning
ta loodab, et uus omanik suu-
dab konstruktsiooni aeg-ajalt
ümber paigutada kohtadesse,
kus inimesed sageli jalutamas
ja pildistamas käivad ning kus
see linna huviväärsusi kenas-
ti täiendaks.

Brokk rõhutas, et analoog-
sed toponüümid on olemas pal-
judes maailma linnades ning
Narvas pole selles mõttes mi-
dagi uut leiutatud, küll aga oli
piirilinnas sellest tõepoolest
puudus. Ta tuletas meelde, et
kunagi oli Narva sissesõit Ve-
nemaalt Ivangorodi poolt tä-
histatud asjakohase sildiga,
praegu aga mitte.

"Praegu sõidad meie linna

sisse ning kui sa sellega veel
tuttav pole ja teemärgist oled
juba mööda lipsanud, siis sa ei
saagi linna nime teada. Nüüd
aga on Peetri platsile sisse
sõites paremal pool selgelt ja
ilustikirjas "Narva". Ning kül-
lap jääb nõndakõigile ka meel-
de, mis linnast nad läbi sõit-
sid," on Brokk rahul. "Iga sel-
line pisiasi lisab linnale eripä-
ra ja muudab ta huvipakkuva-
maks. Turistidki ei taha liht-
salt niisama mööda linna rin-
gi jalutada − neid huvitavad
vaatamisväärsused. Vaadake,
kui palju fotosid tehakse meie
Paul Kerese mälestusmärgi
juures!"

Aleksandr Brokk oli ka üks
Eesti kuulsa maletaja Paul Ke-
rese mälestusmärgi paigalda-
mise idee algatajaid ja suurs-
ponsoreid. Kerese pronksist
skulptuur, mille autor on Ai-
var Simson, paigaldati Narva
Peetri platsi lähedal asuvale
haljasalale kaks aastat tagasi,
st suure maletaja 100. sünni-
aastapäevaks.

"Ka Kerese mälestusmärgi
puhul kartsime alguses, et seal
reostatakse ja lõhutakse aja-
pikku kõik ära," sõnas Brokk.
"Ent vaadake: see seisab seal
jubakaks aastat, inimesed aga
hindavad seda üha rohkem.
Loodan, et nad hindavad vää-
riliselt ka meie uut tööd."
Tehtud Peterburis
ja Narvas

Toponüümi eskiis valmis
möödunud talvel: Brokk viis
kunstnike jakunstikoolide õpi-
laste seas läbikonkursi, mille-
le vastas 38 asjahuvilist eri lin-
nadest. Tõsi küll, Broki sõnul
tuli välja valitudkompositsioo-

ni hiljem veidi korrigeerida,
võttes seejuures arvesse val-
mistamise võimalusi.

Broki sõnul tuli pead mur-
da selle üle, kuidas tähed val-
mis teha: paksu, peaaegu sen-
timeetri paksuse plasti lõika-
mine vajaliku laiusega lehte-
deks osutus võimalikuks vaid
ühes Peterburi suures reklaa-
mitehases.

Plast on kaetud kaitsekile-
ga, mille võib vajaduse ja soo-

vi korral aja möödudes välja
vahetada.

Peterburis pandi tähed ka
kokku ja paigaldati terasest
karkassile ning paar nädalat
tagasi ületas konstruktsioon
piiri, olles läbinud kõik nõuta-
vad tolliprotseduurid.

Konstruktsiooni kogumaksu-
must Brokk ei nimetanud, öel-
des vaid, et Peterburi osa pro-
jektist läks talle maksma mil-
jon rubla ehk üle 14000 euro.

ALEKSANDR BROKK

Iga selline pisiasi lisab linna-
le eripära ja muudab ta hu-
vipakkuvamaks.

"Narva" konstruktsiooni pikkus on 6,7 meetrit ja maksimaalne kõrgus maapinnast 2,5 meetrit. See kahetonnine konstruktsioon
seisab esialgu kilesse pakitult ühes Nakro tööstuspargi tsehhidest, kus lõpetatakse postamendi kokkukeevitamist. Lumivalged
tähed pannakse Narva Raekoja platsile püsti 21. veebruaril. Aleksandr Brokk (pildil) on veendunud, et iga selline pisiasi lisab linnaleeripära jamuudabta senisesthuvipakkuvamaks. ILJA SMIRNOV

Virukeelne lavastus kandideerib aasta keeleteoks
2017. aasta parima keeleteo
auhinnale kandideerib ka Rak-
vere teatri virukeelne lavastus
"Tagassi inglite juure".

Aasta keeleteo kandidaa-
diks esitas lavastuse Viru ins-
tituut, kelle meelest väärib
tunnustust unustatud viru kee-
le tutvustamine. Rakvere teat-
ri lavastus "Tagassi inglite juu-
re" põhineb Kristen Suokassi
samanimelisel luulekogul, mis
ilmus aastal 2014.

Viru instituut alustas 2015.
aasta lõpus kohalikus keeles lu-
gude ja sõnadekogumist, et saa-
da ülevaadet keele olukorrast
Virumaal, sest seda ei olnud aas-
takümneid kogutud. Kokkuvõt-
teid esimesest kogumisest teh-
ti 2017. aasta novembris Moel.

Ajakirjanik Inna Grünfeldti
abiga tutvustatikogutud sõnu
ka avalikkusele. Nendest sõ-
nadest ja lugudest võtsidkinni
ka sarja "Raadioteater vestleb"

eestvedajad ning sellest sai
29. novembril Rakvere teat-
ri kohvikus kõneluse sisu Ing-
rid Rüütli ja Kaja Toikkaga, ju-
hatamaks sisse Tiina Mälber-
gi Rakvere teatri virukeelset
talvelavastust "Tagassi inglite
juure", mille esietendus toimus
13. detsembril 2017.

Lavastus oli omalaadne:
publik kõndis teatrimaja par-
gis, kuulates kõrvaklappidest
Üllar Saaremäe ja Tiina Mäl-
bergi esituses luuletaja Suo-
kassi virukeelseid tekste ja
ümbritsevat vaikust, vaada-
tes loodust ja valguse mängu
(valgusinstallatsioone). Rakve-
re teatri ja Raadioteatri koos-
töökandis vilja, sest pärast se-
da etendus veel Klassikaraa-

dios, Vikerraadios ja Raadio 2s
näidendi raadioversioon.

Keeleteo valimisel saabkaa-
sa rääkida ka rahvas. 7. märtsi
keskööni on võimalikharidus-
ja teadusministeeriumi kodu-
lehelanda hääl oma lemmiku-
le. 2017. aasta keeleteo tiitlile
jäi pärast emakeele seltsi ju-
hatuse sõela kandideerima 23
mullust keeletegu.

Keeleteo konkursiga tun-
nustatakse tegusid, mis tõsta-
vad eesti keele tuntust ja mai-
net, väärtustavad eesti keele
õpetamist, õppimist ja oska-
mist, soodustavad eesti keele
kasutamist ja staatuse kind-
lustamist ning edendavad ees-
tikeele talletamist ja uurimist.
(PR)

Virukeelsete värsside kuulamisekstulikõndida mööda
Rakvere Rahvaaia teid.

RAKVERE TEATER
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Koostöökogu avab LEADERi meetme
projektitaotluste taotlusvooru

Avaldusi saab esitada uue e-pria kaudu
19.-31. märtsini 2018. a.

Avatud on kõik kolm meedet.
Meede 1.

Ettevõtluse arendamine ja kompetentsi tõstmine.
Meede 2.

Elukeskkonna arendamine.
Meede 3.

Koostöö ja ühistegevuse arendamine.

Projektitaotluste hindamise tähtaeg on 15. juuni 2018. a.

Infopäevad taotlejatele toimuvad:
27. veebruaril kell 12 Toilas

Toila vallavolikogu saalis,
27. veebruaril kell 15 Narva-Jõesuus
SPA-hotelli Liivarand seminariruumis,

28. veebruaril kell 12 Kohtla-Nõmmel
Kohtla-Nõmme Rahvamajas,
28. veebruaril kell 15 Jõhvis

Ida-Viru Talupidajate Liidu majas Rakvere t 27.

Rohkem infot taotlemise kohta leiate kodulehtedelt
www.kirderannik.ee ja www.pria.ee.



RENOVEERIMINE: Altariruumi mõneaastased põrandalauad on ohtlikult mädanenud

Lüganuse kiriku altariruumi põrand
vahetatakse välja

Lüganuse vald annab kirikule 20 000 eurot, et va-
hetada altariruumi 2012. aastal paigaldatud ning
nüüd juba lagunev puitpõrand paekivipõranda vastu.

Gerli Romanovitš
gerli@pohjarannik.ee

Lüganuse kiriku põranda re-
konstrueerimistööd toimusid
aastal 2012. Töid toetas MTÜ
Virumaa Koostöökogu ning
projekti suurus oli 60 000 eu-
rot. Toetusega vahetati välja
kogu kiriku laudpõrand, selle
alla tehti kuiv liivapadi ning
ümber hoone korralik vee-
ärastussüsteem, et vältida
vee kogunemist põranda al-
la.
Mädanes läbi

Toona tellis MTÜ Maidla
Mõisa Arendus rekonstruee-
rimistööde eel kiriku põranda
uuringu, mis näitas, et puudu-
va veeärajuhtimissüsteemi
tõttukoguneb vesi põranda al-
la, tekitadesniiskuskolde, mis
mädandabpõrandat ning mille
tagajärjel hakkas põranda alla
tekkima niiskusseen.

Kuus aastat pärast põran-
da uuendamist on kiriku alta-
riruumi puitpõrand uuesti sei-
sus, kus põrandalauad on seda-
palju mädanenud, et ühes ko-
has on põrandas auk ning nais-
te jalanõude kontsad vajuvad
põrandalaudadest läbi.

"Rikkusime vist hauarahu,"
ei oska koguduse juhatuse esi-
mees Risto Lindeberg põhjen-
dada, miks uus põrand nii kii-
resti läbi mädanes.

Tehtud uuring näitas, et pin-

nas on põrandale liiga lähedal
ning niiske. "Puidule on ko-
gunenud tume ollus, mis ilm-
selt aitab mädanemisprotses-
sile kaasa, kuid millelepõran-
dat uurinudspetsialist nime ei
osanud anda," rääkis ta. Samu-
ti annab niiskust põranda alla
kiriku seina taga olev pinnase-
kõrgendik, mille eemaldami-
seks nüüd muinsuskaitseame-
ti luba olemas.
Kergem kui esimene kord

Põranda uuendamise käigus
kuus aastat tagasi avati altari-
ruumi all olevad hauakambrid,
põranda all tehti arheoloogili-
sed uuringud ning hauakam-
bite kohale jäeti avatavad luu-
gid. Kuna uurimistööd said siis
tehtud, on põrandakatte vahe-

tamine nüüd lihtsam ning ki-
rik loodab altariruumi põran-
da korda saada veel suve al-
guseks.

Ülejäänud kirikus on põ-
rand paeplaatidest. Selle põ-
randaosaga on kõik korras
ning altariruumipõrand tehak-
se nüüd samast materjalist.

Lisaks altariruumile saab
uue põranda ka käärkamber.
Käärkambri rekonstrueerimi-
seks on kirik kasutanud koha-
liku omaalgatuse programmi.
Sinna muretseti mõned aastad
tagasi õhksoojuspump ning uut

mööblit. Sügisel paigaldati sin-
na uus altarivitraaž.

Just käärkambrist tahab ki-
rik põranda rekonstrueerimist
alustada. Kui seal põrand va-
hetatud, toimuvad jumalatee-
nistused kuni altariruumi põ-
randa valmimisenikäärkamb-
ris.

Talveperioodil, kui suur ki-
rik on külm, toimuvadki tee-
nistused käärkambris. Vaba-
riigi aastapäeva jumalateenis-
tus, kuhu oodatakse suuremat
hulka inimesi, toimub kirikus
endas.

RISTO LINDEBERG

Rikkusime vist hauarahu.

Kuus aastat tagasi toimunudrenoveerimise
käigus uuritikiriku põrandaalust põhjalikult.

Nüüd seda tööd ei tehta,
vaid vahetatakse lagunenud puitpõrandpaekiviplaatide vastu.

PEETER LILLEVÄLI/ARHIIV

Kohtla-Järvel leiti tühermaalt loomakorjused
Kohtla-Järve vanalinnas endi-
se politseimaja tagant leitud
nelja looma nülitud korjuste
puhul pole veel täit selgust,
kas tegemist on koerte või
metsloomadega; politsei alga-
tas asjaolude selgitamiseks
kriminaalmenetluse.

Üleeile Kohtla-Järvel va-
nalinnas Turu tänava lähistel
koeraga jalutanud naine sattus
õõvastavale vaatepildile, kui
tema koer lumealt külmunud,
pooleldi kottidesse topitud
peata ja nahata loomakorjused
välja kraapis. Naine võttis ko-
he ühendust Eesti loomakait-
se seltsiga, saates neileka ko-
hapeal tehtud pilte. Selts oma-
korda teavitas politseid, kust
helistati Kohtla-Järve loomade
varjupaika − leping linnavalit-
susega kohustab neid ka huk-
kunud loomi ära viima.

Korjused leinud naise hin-
nangul oli tegemist emakoera
ja kahe kutsikaga. Ka looma-
kaitsjad japolitseinikud pida-
sid leitud loomi koerteks.

Loomade varjupaiga pere-
naine Olesja Kljutšankina väi-
dab aga üsna kindlalt, et koe-
rad need ei ole: "Vaatasin neid
õhtul lähemalt; minu hinnan-
gul on kolm peata korjust käh-
rikud ja üks − tegelikult oli
korjuseid neli −, kellel pea al-
les, kas tuhkur või nugis. Koe-
rad need ei ole, olen kortega
piisavalt palju kokku puutu-
nud, et seda kinnitada."

Varjupaigas pandi korjused

külmkambrisse, kuni selgub,
mis nendega edasi saab.

Loomakaitse selts saatis
lootuses kindlaks teha, millis-
te loomadega ikkagi tegemist
on, fotod ja kirjeldused laiali
nii veterinaaridele, jahimees-
tele kui topisetegijatele. "Kõik
nad lubasid põhjalikumalt uu-
rida jakolmapäeval oma arva-
muse öelda," ütles seltsi turun-

dus- jakommunikatsioonijuht
Eliisa Metsoja.

Ida prefektuuri pressiesin-
daja Kerttu Krall ütles, et po-
litseialustas juhtunu täpsema-
te asjaolude väljaselgitami-
seks kriminaalmenetlust ka-
ristusseadustiku paragrahvi
järgi, mis käsitleb looma jul-
ma kohtlemist. Politsei on su-
helnud ka varjupaigaga ning

leppinud nendega kokku edasi-
sed tegevused. "Kõigepealt tu-
leb tuvastada, mis loomadega
on tegemist ning mis on nen-
de surma põhjus. Kriminaal-
menetluslikus mõttes ei oma
tähtsust, kas tegemist on mets-
või koduloomaga; iga juhtu-
mit, mis on seotud looma jul-
ma kohtlemisega, uuritakse
võrdselt," ütles ta. (PR)

Väidetavalt olevat üks inimene näinud neid korjuseid sel platsil juba päev varem, kuid ei teatanudsellestkusagile. MattiKämärä
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MIKSER

AJA LEHT

PUHTUST JA WALGUST
TÖÖLISELAMUTESSE
Kreenholmi wabrikuwalitsus on
wiimastel aastatel suuremat
hoolt hakanud pidama tööliste
elamute eest. Maju on wärwi-
tud wäliselt, asetatud uusi katu-
seid, parandatud kõrwalehitisi.
Möödunud aastal remonteeriti
suurel arwul elutube ning kewa-
del algawad jälle tubade remon-
teerimised. Äsja walmisid uudi-
sena wärwitud klosetid paaris
suuremas puumajas kallimates
korterites, mis seisid wärwimata
juba paarkümmend aastat.

Samade majade koridoridesse
asetati weel kaks lampi ühele li-
saks, mis suurendas märksa
korda, sest enne oli tõesti pi-
me. Kuuldawasti asetatakse ka
keldritesse elektrilambid ja
kawasse on wõetud ka koridori-
de wärwimine. (Põhja Kodu, 7.veebruar1938)

OLGINASSE RAJATAKSE
LIIKLUSLINNAK

Vaivara vallavalitsus korraldab
Olgina mänguväljaku rajamise
raames konkursi kõnnitee ja
liikluslinnaku rajamiseks ning
liiklusmärkide paigaldamiseks.
Vallavanem Heiki Luts ütles, et
tegemist on juba vana teema-
ga − mullu korraldatud han-
ked ebaõnnestusid liiga kõrge
hinnaga pakkumiste tõttu.
"Vähemaks me midagi ei võt-
nud ja raha ka kusagilt juurde
ei tule, aga vahest on ehitus-
firmadel talvel vähem tööd ja
pakkujaid tuleb rohkem," loo-
dab ta.

Lutsu sõnul leiab tulevane liik-
lusväljak kindlasti agarat kasu-
tamist, seda enam, et otse
naabruses asub lasteaed. "Ra-
jatavad asfaldiribad on mõeldud
ennekõike jalgratastele, aga Ol-
ginas sõidab päris palju lapsi ka
väikeste vändatavate autodega
ja neile sobib see samuti." (Põh-
jarannik, 14. veebruar 2013)

15aastane Sillamäe tüdruk püstitas
Eesti täiskasvanute rekordi
15aastane Jekaterina Mirot-
vortseva püstitas 3000 meet-
ri käimises uue Eesti täiskas-
vanute rekordi, mis on ühtla-
si noorterekord kolmes va-
nuseklassis.

Sillamäe Kalevit esin-
dav Mirotvortseva läbis lau-
päeval Eesti noortemeistri-
võistlustel 3000 meetrit aja-
ga 13.57,77.

2004. aastast Jekateri-
na Jutkinale kuulunud Ees-
ti rekordi ületas Mirotvort-
seva 20 sekundiga. Et tegu
on ka rahvusvahelisel ta-
sandil kaaluka tulemusega,
näitab Delfi andmetel see,
et Euroopa naiste tänavu-
ses edetabelis annab see tu-
lemus 24. koha. Kuni 18aas-
taste neidude seas on kolm
sekundit kiirem olnud vaid
üks kreeklanna.

Nagu viimastel aasta-
tel tavaks, valitsesid noor-
temeistrivõistlustel käimi-
ses Ida-Viru sportlased. Ku-
ni 20aastaste neidude seas oli
parim Angela Mandel (Silla-
mäe Kalev) jakuni 23aastas-
te neidude seas Anna Tipuki-
na (Atleetika).

Kuni 18aastaste poiste
5000 meetri käimise võitis
Sergei Sannikov (Narvic) ja
kuni 23aastaste noormees-
te seas Igor Jakovlev (Nar-
vic).

Kuni 23aastaste seas või-
tis Reena Koll (Visa) seekord
teivashüppe tulemusega ne-
li meetrit, kolm katset kõrgu-
sel 4,20 ebaõnnestusid. Läi-
nud sügisest Tartu ülikooli
spordiklubi esindav Deniss
Šalkauskas üritas võitu kahel
distantsil. 800 meetri jook-
sus pälviski ta ajaga 1.58.14
kindla esikoha. Päev varem
toimunud 1500 meetri jook-
sus jäi ta aga tasavägises
duellis poole sekundiga alla

Frank Abnerile. Šalkauska-
se aeg oli 4.00.33

Ilja Pimenovs (Atleetika)
võitis tulemusega 13,69 esi-
koha kolmikhüppes. Kau-
gushüppes andis 6,30 m

pikkune hüpe talle kolman-
da koha.

Kuni 20aastaste neidu-
de 1500 jooksu võitis ajaga
5.02,12 Saina Mamedova (Sil-
lamäe Kalev). (PR)

Jekaterina Mirotvortseva on viimase aastaga jõudsalt oma
tulemusi parandanud ja nüüd kuulub talle ka Eesti naiste
rekord 3000 meetri käimises. Marko Mumm/Kergejõustikuliit

Tatjana Mannima saavutas
elu parima koha
olümpiamängudel
Kiviõlist pärit Tatjana Manni-
ma sõitis eile Pyeongchangis
naiste klassikasprindis välja
39. aja, mis on tema parim se-
nine koht kolmedelt olümpia-
mängudelt, kus ta on osale-
nud.

Edasipääsust veerandfi-
naali ehk 30 parema hulka jäi
tal puudu viis sekundit. Eel-
sõidu parimast, rootslana Sti-
na Nilssonist oli ta aeglasem
pisut vähem kui 20 sekundit.
Eelsõidus oli stardis 68 osa-
lejat, Mannima jättis pooled
neist selja taha.

Mannima rääkis vahetult
pärast eelsõitu Postimehele,
et enesetunne oli tal eile väga
hea. "Teisel tõusul tundsin, et
on raske, ning hakkasin nagu
jooksma. Suuskadel jooksmi-
ne on raske. Lõpu poole and-
sin sekundeid ära. Viis sekun-
dit on ikka liiga palju. Finiši-
kaotus 20 sekundit on ka päris
suur," leidis ta.

Kahe tütre ema rääkis, et
meeleolu on tal olümpial väga
hea. "Õde saadab mulle kogu
aeg sõnumeid, et kõik vaata-
vad kodus. Ja väike tütar kar-
jub: "Emme-emme-emme!"
See annab ikka jõudu!" rääkis
Mannima.

Mannima senineparim koht
olümpiamängudel oli 41., mille
ta oli varem saavutanudkogu-
ni kolmel korral: 2006. aastal
Torinos 30 km sõidus ja sprin-
dis ning 2010. aastal Vancou-
veris 30 km sõidus.

Laupäeval sõidetudPyeongc-
hangi olümpiamängude avadis-
tantsil, 15 km suusavahetuse-
ga sõidus sai Mannima 56. koha,
jättes selja taha viiskonkurenti.
Sõidu võitnudrootslannale Char-
lotte Kallale kaotas ta ligemale
kuus minutit. Mannima märkis,
et avastart ei õnnestunud kõige
paremini, kuid ta loodab, et ka-
he järgneva nädala jooksul lä-
heb tal vorm paremaks.

Sel neljapäeval teebMannima
kaasa eraldistardist 10 km va-
bastiilis sõidus. Eelnevatel aas-
tatelpikamaasuusatamisele kes-
kendunud Mannimaeeldatav põ-
hidistants nendel olümpiamän-
gudel − 30 kilomeetrit klassikas− on kavas 25. veebruaril. (PR)

Tatjana Mannima sai eile olümpiamängudelklassikasprindis
39. koha ning oli kiirem pooltest konkurentidest.

TAIRO LUTTER/SCANPIX

Maailmarändur vestab
jõudu andvaid lugusid
Veebruarisrändab giid, maail-
marändur ning raamatuautor
Ena Mets taas mööda Eesti-
maad, jõudes oma jutuõhtuga
"Inimhetked ja kohtumisret-
ked" ka Jõhvining Kohtla-Jär-
vele.

Ena Mets peatub kokku viie-
teistkümnes Eestimaa paigas.
Ida-Virumaal on ta kaks päe-
va järjest: Jõhvi keskraama-
tukogus reedel, 16. veebruaril
kell 15 ja Kohtla-Järvel TTÜ
Virumaa kolledžis laupäeval,
17. veebruaril kell 12.

Mets on õppinud psühholoo-
giat, klassikalist ja prantsuse
filoloogiat, teatriteadust ning
hüpnoteraapiat. Ta on aastaid
elanud kirevat elu, töötades
mitmel maal giidina ning ela-
des siin- ja sealpool maakera.
Mõistmaks natuke paremi-
ni inimeste olemust ja maail-
ma loogikat, seadis ta end mõ-
neks ajaks sissePrantsusmaal,
Brasiilias, Mongoolias ja Ko-
lumbias.

Kui õpetaja-, koolitaja-, gii-
di- ja terapeuditöö on Metsale
võimalus inimesteni jõuda, siis
tema lapsepõlveunistus oli saa-
da kirjanikuks. Eelmisel tal-
vel otsustas ta esimest korda
üles astuda päris jutuvestja-
na. Ta võttis kaasa oma esime-
se raamatu "Naeratava kuu ini-
mesed" ning käis läbi 13Eesti-
maa raamatukogu, kus kohtus
kokku ligi 400 inimesega.

See oli inspireeriv ja rikas-
tav kogemus. "Enam ei ole ju-
tuvestjad ainult Lumekunin-
ganna muinasjutus," ütles ta.

Mets tegeleb jutuvestmi-
sega ka oma giidi-, terapeudi-
ja väeretketööde raames − lu-
gudel on temale tervendav ja
jõudu andev vägi.

Seekord lähtub ta lugude vali-
kus Maupassant´i mõttest "Meie
elule annavad väärtuse teised
elud, keda teel kohtame". Oma
jututuuril põimib Mets kokku
vested kummalistest-rikastava-
test kohtumistest ning retkedest
Eestis ja mujal. Vahele pikib ta
mõned mällu sööbinud muinas-
lood.

Et alanud on Eestimaa suur
juubeliaasta, on osa üritusest pü-
hendatudEesti ja eestlaste lugu-
dele. Mets soovibkeset talvevä-
simust ja -pimedust anda kuula-
jatele jõudu ning inspiratsiooni.
Lugude vahel saabrüübata kuu-
ma teed ja kuulata sansula-heli-
sid. (PR)

Ena Mets on elanud kirevat elu.
Lugudel on temale tervendav ja
jõudu andev vägi. SCANPIX
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VARSTI ON JÕHVIS
AUTOSÕIT 2X ODAVAM! TULE SEMINARILE

SURUGAASI TULEVIK
21. veebruaril 2018 kell 10–15
Jõhvi kontserdimajas

ESIMENE CNG TANKLA TULEKUL!
CNG ehk surumaagaas on puhas ja soodne autokütus,

millega kulub 100 km läbimiseks vaid 3 eurot.
Juba sel sügisel avame Jaama tänaval Jõhvi esimese

gaasitankla, kuhu ootame Sind kindlasti tankima.
Eesti Gaasi seminaril saad ülevaate viimase aja
suundadest CNG valdkonnas ja gaasikütuste tulevikust
Eestis. CNG-autode ja -busside kasutajad jagavad
oma kogemusi ning kohapeal on võimalik tutvuda ja
proovisõitu teha Škoda, Volkswageni ning Seati
CNG-sõidukitega.
SEMINAR ON KÕIGILE TASUTA.
Palun teata tulekust hiljemalt 16. veebruariks
telefonil 630 3003 või kutse@gaas.ee

Vali tuleviku kütus!www.gaas.ee

>r j ' ss
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To omeipstf/lEstonialpstt30ä!

Eesti
Orica Eesti OÜ on maailma suurima lõhkematerjalide tootja Orica
Australia ja ASi Enefit Kaevandused ühisettevõte Eestis. Meie
Sillamäe lähistel asuv lõhkematerjalide tehas on üks suuremaid ja
modernsemaid Euroopas. Ettevõtte toodangut kasutatakse
peamiselt Eestis ja teistes Euroopa Liidu riikides.

Võtame konkursi korras tööle

Lugupeetud klient!
OÜ Järve Biopuhastus

teatab, et
19.veebruaril

tehakse plaanilisi
tuletõrjehüdrantide

katsetusi.
Seetõttu võivad esineda

häired Jõhvi linna
veevarustuses.

Palume vabandust võimalike
tekkivate ebameeldivuste pärast!

Ühisveevärki ja -kanalisatsiooni puudutavate
kliendiavalduste korral on

igalkliendilvõimalus pöörduda kõnekeskuse
poole tel 334 4004 või

võtta ühendustavaldus@idavesi.ee.

ASSISTENDI
Kandidaadilt eeldame:
• head suhtlemisoskust ning sõbralikkust,
• head inglise, eesti ja vene keele oskust,
• head arvutikasutamise oskust,
• iseseisvat mõtlemisvõimet ja õppimisvõimet,
• valmidust meeskonnatööks ja head stressitaluvust,
• korrektsust ja kohusetundlikkust;
• kasuks tuleb kõrgharidus.

Pakume:
• kindlat, hästi tasustatud ja huvitavat tööd,
• arengu- ja eneseteostusvõimalusi,
• võimalust töötada edukas rahvusvahelises ettevõttes ja
toredas kollektiivis.

CV koos haridust tõendavate dokumentide koopiate,
palgasoovi ning fotoga palume saata hiljemalt 28.02.2018
e-postile info@orica-estonia.com

AVALDAGE
TERVITUS

PÕHJARANNIKU
EESTI

100. SÜNNIPÄEVA
ERILEHES!

Tervituste avaldamist
saab tellida kuni
19. veebruarini:

reklaam@pohjarannik.ee,
tel 335 4450.

PÕHJARANNIK

UUS NISSAN X-TRAIL
SINU PERELE LOODUD!

INTELLIGENTSE
HÄDAPIDURDUSABIGA

INTELLIGENTSE
TÄISVAATEMONITORIGA

INTELLIGENTSE
NELIKVEOGA

UUS NISSAN X-TRAIL
VÕIMSA DIISELMOOTORI JA
INTELLIGENTSE NELIKVEOGA.
ALATES22 690 €

Pildid on illustreerivatähendusega.Nissan X-Traili keskminekütusekulualates4.9 – 6.4 l/100 km, CO 2 emissioonalates 129 – 162 g/km
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